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Terep, engedélyek 

A Naptárbizottság kérésének megfelelően a 35. Postás kupa megrendezésére alföldi terepet kerestünk. A verseny 
tervezett helyszíne a Dabas és Tatárszentgyörgy között elterülő borókás-ligetes terület volt. A Közép-Duna-völgyi Kör-
nyezetvédelmi, Természetvédelmi és Vízügyi Felügyelőség azonban több hónapi várakozás után elutasította kérelmün-
ket, hivatkozva a Natura 2000-es területre. A határozatot megfellebbeztük, amelyre a mai napig nem kaptunk választ! 

A HM Budapesti Erdőgazdaság Zrt. Táborfalvai Erdészeti Igazgatósága kezdettől fogva támogatta a verseny megren-
dezését, így javaslatukra a verseny helyszínéül a Belsőmántelek közelében található homokbuckás, borókás, de termé-
szetvédelem alatt nem álló területet választottuk. Felajánlották, hogy legyen közös a rendezés. A javaslatot örömmel 
elfogadtuk, hiszen ezen a területen tájfutó verseny még nem volt, és az igen változatos domborzatú, bár helyenként bo-
zótos terep jó versenyt ígért. A verseny neve Postás - HM Budapesti Erdőgazdaság Zrt. Kupa lett. 

A terep jellege lehetővé tette, hogy a C és D kategóriák számára tájékozódásilag és fizikailag könnyű, az E, A, B kate-
góriák számára pedig gyors futást igénylő fizikailag nehéz, és pontos térképolvasást követelő technikailag nehéz szaka-
szokat is tartalmazó pályákat alakítsunk ki. A terepadottságok a szombat délutáni váltóverseny számára is kedvezőek 
voltak. A térkép készítését Sőtér János irányította. 

A Versenyközpont, Cél, és Parkoló számára Belsőmántelektől 2,5 km-re találtunk megfelelő területet, ahol 400 gépko-
csi tudott parkolni. A versenyközpont tömegközlekedéssel nem volt megközelíthető, de erre nem is volt igény. Az egyet-
len egy szállítást igénylő sporttársat a rendezőség saját gépkocsival vitte ki a versenyközpontba. A versenyközpontba 
vezető földutat az erdészet a verseny előtti héten tolólappal elegyengette, így az személygépkocsik és kisbuszok számá-
ra is biztonságossá vált. A közlekedést a forgalom egyirányúsításával is igyekeztünk biztonságosabbá tenni. A megfelelő 
higiéniás körülményeket 10 db mobil WC, a tisztálkodási lehetőségeket egy folyamatosan töltött 1 m

3
-es víztartály, a hul-

ladék begyűjtését pedig 2 db szelektív szemétgyűjtő sziget biztosította. 
A szállások Dabason és Örkényben jó színvonalú kollégiumokban, ill. tornateremben voltak, a versenyközponttól 10-

15 km-es távolságra, így a verseny utáni fürdés és étkezés is megoldott volt. 

 
Térkép 

A térképhelyesbítés januárban kezdődött, és a viszonylag kedvező időjárásnak köszönhetően jól haladt, gyakorlatilag 
március 25.-e körül befejeződött. A térképek az IOF előírásai szerint, 1:10000 méretarányban készültek. Mivel a terepről 
még nem készült térkép, azt elküldtük az MTFSZ térképpályázatára is. Az egyéni versenyek térképei pályákkal együtt 
ofszet nyomtatással készültek, két oldalon laminálva. A váltó térképei digitális nyomatok voltak, fólia tasakba helyezve. 
 

Pályakitűzés 
Kissé nehezítette a pályakitűzés, és ellenőrzés munkáját a hétközi tereplezárás, de végül minden időben elkészült. A 

pályák kialakításánál a szabályzat szerinti győztes időket vettük alapul. 
A középtávú versenyen az eredmények az elvárt győztes idők körül mozogtak, ez alól tendenciaszerű kivételt csak a 

W55 és a fölötti pályák jelentettek, melyek a vártnál nehezebbek bizonyultak. 
A váltó versenyen a győztes idők a szabályzatban megadott idők körül voltak. Ez alól csak az M14B kategória jelentett 

kivételt, ahol minden váltó 2. futója ment az átlagnál lényegesen rosszabb időt, amit a pályakitűzéstől független tényező 
okozhatott. 

A normáltávú versenyen az M10 – M12 pályák lettek a vártnál lényegesen könnyebbek, és a W55 és a fölötti pályák 
lettek a vártnál nehezebbek. 

A legfiatalabb generációk fizikai képességekben és technikai tudásban évről évre sokat változnak, a tendenciák csak 
az év második felére mérhetők fel biztosan. Az idősebb női kategóriák nehézségi fokára a következő évben jobban fo-
gunk figyelni. 
 

Tájékoztatás 
A verseny honlapján már januárban fotókkal bemutattuk a tájfutók számára eddig ismeretlen terepet, és a térkép elké-

szülte után, a terep legjellemzőbb részeiről térképrészleteket is közzé tettünk. A verseny népszerűsítése érdekében a 10-
18 éves ifjúsági, és a 65 év fölötti szenior kategóriákban a nevezési díjból 50% kedvezményt adtunk.  

A Dabas Rádiót is érdekelte a verseny. Előzetes egyeztetés után április 18-án a Dabas rádióban fél órás élő beszélge-
tés hangzott el a tájfutás sportágról, a verseny előkészületeiről, és a kapcsolódó meseversenyről. A versenyről a Dabas 
TV is beszámolt, az első napi egyéni versenyről helyszíni felvételeket készítettek. 

A versenyértesítőt, mely a rajtlistát, és a versenyközpont megközelítési lehetőségeinek térképvázlatát is tartalmazta, 
közzétettük a verseny honlapján, de elektronikus formában megküldtük minden induló klub számára is. A rajtlistát sza-
bályzat előírásainak megfelelően a versenyközpontban és a rajtban is a kifüggesztettük. 
 



Verseny lebonyolítása 
A versenyközpontot Belsőmántelektől egy 2,5 km-es földúton lehetett megközelíteni. Az út első fele széles, de mélye-

déses, második fele bakhátas volt. Az Erdészet a célhoz vezető utakat lekotorta, így a parkoló megközelítése biztonsá-
gosabbá vált és körforgalmat tudtunk kialakítani.  

A verseny Célterületének kialakítása már a verseny előtti héten elkezdődött a parkoló kijelölésével, kordonok elhelye-
zésével. Előzetesen 350 gépkocsi érkezésével számoltunk, így a parkolót úgy alakítottuk ki, hogy a középen érkező gép-
kocsik jobbra – balra fordulhattak a parkoló részekbe, ahol szintén jobbra – balra fordulva parkolhattak le. A megfelelő 
higiénikus körülmények biztosítására 10 db mobil WC-t állítottunk fel. A tisztálkodási lehetőségek biztosításához az Erdé-
szettől kaptunk egy 1m

3
-es víztartályt. 

A verseny előtti pénteken a célterület kialakítása teljes egészében megtörtént, ehhez az Erdészet 100 db karót biztosí-
tott. Szombaton reggel a csaknem 400 gépkocsival érkező versenyzőket egy szépen kialakított és berendezett Verseny-
központ fogadta. 

Az ellenőrzőpontok felvezetése már pénteken délután elkezdődött, a terep déli részének kivételével (itt csak vasárnap 
voltak pontok) mivel oda lövészet miatt nem lehetett kimenni.  

A verseny lebonyolítását az időjárás is segítette, így a verseny első napján jelentős számú helyszíni nevezés is volt. 
Mindennek köszönhetően 10 országból mintegy 1200 nevezés érkezett. A külföldiek közül legtöbben Szlovákiából érkez-
tek, de svájci, finn, cseh, szerb, horvát, orosz, osztrák és norvég versenyzők is rajthoz álltak a nagyszámú magyar ver-
senyző mellett. 

A jó időnek köszönhetően nagyon sok szülő és hozzátartozó, valamint egészen kicsi gyerekek is kijöttek a versenyre. 
A sok helyszíni nevezés után végül több mint ezren álltak rajthoz az egyéni versenyeken, a váltón pedig 87 csapat indult. 

A fő eseménnyel párhuzamosam folyt a mesés gyermekverseny, amelyen mindkét nap mintegy 40 család vett részt. 

 
Eredményközlés, eredményhirdetés 

A versenyen idén először kísérleti jelleggel bevezettük az elektronikus eredményközlést. A kategóriánkénti eredményt 
a 3 Acces Point-ot tartalmazó WIFI hálózaton keresztül a versenyközpont teljes területén le lehetett kérdezni. A verseny 
pillanatnyi állását a büfésátorban elhelyezett monitoron is megjelenítettük. Természetesen az eredmények papír formá-
ban is megjelentek az eredményjelző táblán. 

A verseny vasárnapi eredményhirdetésén Kovács Miklós erdészeti igazgató úr közreműködésével osztottuk ki a ver-
seny díjait. 

A versenyre egyedi érmek és emblémázott pólók készültek, a 21-es elit kategória serleget is kapott. Összességében 
mintegy 300 ezer forintot költöttünk a díjazásra. 

Óvás nem volt. 

 
Egyéb 

A versenyt a Dabasi Önkormányzatnak is bejelentettük. A Polgármesteri Hivatal segítséget nyújtott a szelektíven gyűj-
tött hulladék elhelyezésében, a polgármester pedig személyesen közreműködött a szállás problémák megoldásában. A 
versenyről tájékoztatót küldtünk a város iskoláiba, a kapcsolódó meseversenyről pedig a helyi óvodákba.  

A verseny mindkét napja rendben lebonyolódott. A versenyzők többsége komoly kihívásnak tekintette ezt a buckás te-
repet. Néhányan a szúrós növényzetet kifogásolták, amire természetesen a rendezőség is számított, a nem túl sok sérü-
lés is ezekből fakadt. A verseny második napján egy versenyzőt kellett lábsérülés miatt kórházba szállítani. A sérült ver-
senyző ellátását név szerint: Tölgyesi Tamás (DTC), Szlatényi Ferenc (OSC) és egy szlovák versenyző segítette, akik 
emiatt részben a verseny feladására kényszerültek. Segítségüket a rendezőség levélben köszönte meg, kárpótlásként 
felajánlva a jövő évi Postás kupán való ingyenes indulási lehetőséget. fair play? 
 
Az eredményeket elektronikus formában kb. 300 alkalommal kérték le. Ezt a döntően Ambrus Sándor (PVM) érdemeként 
létrejött kísérletet sikeresnek tekintjük, a jövőben is alkalmazni fogjuk. Érdemes lenne egy minden versenyen alkalmazha-
tó egységes formát kialakítani. 
 
Egy ekkora létszámú versenyen a hulladék elszállítása a rendezők számára szinte megoldhatatlan feladat. Azt gondol-
tam, hogy a tájfutó társadalom minden tagjának belső késztetése van arra, hogy minél kevesebb szemetet termeljen, és 
annak térfogatát is csökkentse. Minden Postás kupa után szomorúan veszem tudomásul, hogy ez nem így van. A frissí-
tős poharak egymásba tolása a rendszeres figyelmeztetés hatására már megy, de a műanyag palackok tömörítése egy-
előre megoldhatatlannak látszik. A környezetvédelmi bizottságnak kellene indítania valamilyen akciót a szeméthegyek 
csökkentésére. Az MTFSZ honlapon, vagy a levelező listán, ahol nagyobb nyilvánosság előtt lehetne ismertetni a hulla-
dék elszállításának gondjait, és a megoldás lehetőségeit. Pl.: 
 

Aki megteheti, lehetőleg vigye el magával az általa megtermelt hulladékot,  
vagy legalább a kupakot ne csavarja vissza arra a palackra, amit nem nyomott össze.  
Esetleg 1-2 szövetségi palacktömörítő is jól jöhet. 

 
Biztos lennének ennél jobb ötletek is, de megoldás csak a gondok tudatosítása után várható. 
 


